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»جمعيت« ابربحران جامعه ايراني است و اين بحران 
روز به روز جدي تر مي ش�ود. اين را مي ت�وان از آمار 
و ارقام جمعيتي كش�ور متوجه ش�د؛ اعدادي مانند 
كاهش منفي 7 درصدي مواليد در سال1403 نسبت 
به س�ال1402 كه از س�وي عليرضا رئيس�ي، معاون 
بهداشت وزارت بهداش�ت اعلام شده است. به گفته 
وي بر اس�اس اطلاعات س�ازمان ثبت احوال، تعداد 
موالي�د سال گذش�ته ۹7۹هزارو۹30 نفر اس�ت كه 
حدود 7 درصد نس�بت به س�ال 1402 كاه�ش يافته 
اس�ت. از س�وي ديگر برخي چهره ها و كارشناسان 
حوزه جمعيت اين كاهش مواليد را به واسطه عقبگرد 
از اجراي قانون جواني جمعيت مي دانند و معتقدند تا 
زماني كه عزمي جدي براي اج�راي اين قانون وجود 
نداش�ته باش�د، ممكن است س�ناريوهاي جمعيتي 
در خصوص رس�يدن ب�ه رش�د منف�ي در جمعيت 
كش�ورمان خيلي زودتر از زمان پيش بيني شده رخ 
دهد. خلاصه اش اينكه فرصت زيادي نداريم و همين 
حالا هم به اندازه كافي دير ش�ده است. به مناسبت 
30 ارديبهش�ت روز مل�ي جمعي�ت س�راغ فاطمه 
محمدبيگي، رئيس فراكسيون جمعيت مجلس رفتيم 
و در خصوص ميزان اجرايي شدن سياست هاي كلي 
جمعيت و قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت 
و موان�ع تحقق اي�ن قانون ب�ه گفت وگو نشس�تيم. 

 خانم دكتر محمدبيگي! در حالي به روز ملي 
جمعيت رس�يديم كه طبق آمارهاي وزارت 
بهداشت سال 1403 نس�بت به سال 1402 با 
كاهش 80 هزار تولد در كشور مواجه بوده ايم، 
از سوي ديگر به نظر مي رس�د با عقبگرد در 
اجراي قانون جواني جمعيت مواجهيم. شما 
به عنوان رئيس فراكسيون جمعيت و حمايت 
از خانواده معتقديد چه ميزان از قانون جواني 

جمعيت اجرايي شده است؟
حدود 14 درصد از سياس��ت هاي كلي جمعيت و حدود 

35 درصد از قانون جواني جمعيت اجرايي شده است. 
چرا سياست هاي كلي جمعيت كمتر از قانون 

جواني جمعيت اجرايي شده است؟
سياس��ت هاي كلي جمعيت كه در ارديبهش��ت1393 
ابلاغ شد، ميثاق ملي براي همه دستگاه هاي برنامه ريز، 
سياس��تگذار، راهبردن��گار و قانونگ��ذار اس��ت كه اين 
سياست ها و تمامي 14بند آنها را مورد توجه قرار دهند، 
بنابراين تم��ام راهبرده��اي دولت، قواني��ن مجلس و 
سياست هاي قوه قضائيه براي بحث پيشگيري و رسيدگي 
به ترك فعل ها و تخلفات بايد بر اس��اس سياس��ت هاي 
كلي جمعيت باشد اما متأس��فانه در جلسه اخيري كه 
در مجمع تش��خيص برگزار ش��د، ميزان تطابق در اجرا 
14 درصد عنوان ش��د! از طرف ديگر م��ا در مجلس به 
عنوان ناظر، يك هفته در ميان جلس��ه داريم و ش��اهد 
اين هس��تيم كه قانون جواني جمعيت كه تحقق چند 
بند از اين سياست ها به شمار مي رود، با اجراي حداقلي 
مواجه اس��ت، به اين معنا كه لايه ه��اي مديران اصلي 
كشور در وزارتخانه ها و دستگاه هاي مياني هنوز در قالب 
اجراي كامل اين سياس��ت ها فرو نرفته اند و اقناع كامل 
مديران هنوز انجام نشده است. سال1389 فعاليت هاي 
جمعيتي مان را ش��روع كرديم و س��ال1393 آغاز اين 
مسير بود و نقطه عطف ما با تصويب و ابلاغ قانون جواني 
جمعيت بود. چنانچه از س��ال 1393 تاكنون تنها نقطه 
عطف ما تصويب و ابلاغ اين قانون بوده است، در حالي كه 

نيازمند اجرايي شدن اين قانون هستيم. 
اهميت اجرايي ش�دن قانون جواني جمعيت 

در چيست؟
ما نياز داريم جمعيت را جوان نگ��ه داريم و نرخ باوروي 
را به2/5 درص��د افزايش دهيم. در كنار اين لازم اس��ت 
ميزان سوانح و تصادفات كاهش يابد. ما سالانه بين 18 تا 
22 هزار مرگ ناشي از سوانح و تصادفات داريم كه براي 
كاهش اين آمار پويش »نه به تصادفات« از سوي وزارت 
بهداشت راه اندازي شد. ما نيازمند ارتقاي كيفيت بارداري 
و س��لامت مادر و جنين هس��تيم كه در قان��ون جواني 
جمعيت به خوبي به آن پرداخته ش��ده اس��ت. سامانه 
باروري سالم، ارتقاي فرايندهاي مامايي افزايش زايمان 
طبيعي، رايگان شدن آن، اختصاص مراكز زايمان ايمن 
به ازاي هر شهرستان، حمايت از پرسنل حوزه سلامت 
دخيل در ام��ر درمان ناباروري و ماماي��ي، ارتقاي حوزه 
متخصصان زنان و زايمان و تربيت PHD ناباروري و بيمه 
خدمات مامايي از جمله مواردي است كه در قانون جواني 
جمعيت به آن پرداخته شده است. علاوه بر اينها در حوزه 
درمان ناباروري هم بايد اقدامات جدي شود. هم اكنون ما 
7 ميليون زوج نابارور در كشور داريم كه مي توانند ظرفيت 
بالقوه اي براي افزايش جمعيت باشند و يك سوم از اينها 
قابل درمان هستند. با درمان اين زوج ها بين 700 هزار 
تا يك ميليون تول��د مي تواند به جمعيت كش��ور اضافه 
ش��ود. در خصوص افزايش مرخصي زايم��ان و حمايت 
از مادران شاغل هم اقداماتي بايد صورت گيرد كه ما در 
حوزه مرخصي زايمان توانستيم اين را به 9 ماه افزايش 
دهيم، اما در برخي كش��ورها تا دو سال مرخصي زايمان 
وجود دارد. حمايت هاي��ي همچون مهدكودك، كاهش 
شيفت كاري و اختصاص عائله مندي از جمله موضوعاتي 
است كه برخي هنوز اجرايي نشده است، البته در قانون 
جواني جمعيت يكي از افتخارات ما افزايش سه برابري 
حق عائله مندي به ازاي هر فرزند است كه به ازاي همسر 
عائله من��دي دو برابر افزايش يافت و ب��ه افزايش حقوق 

بالايي در شاغلان منجر شده و اين افتخار ماست. 
 البته ظاهراً اي�ن عائله مندي به خانم ها داده 

نمي شود!
 بله به آقايان داده مي شود! ما در حال حاضر در فراكسيون 
زنان دنبال اين هس��تيم ت��ا اين حق را ب��ه خانم ها هم 
اختصاص دهيم تا تش��ويقي براي حل معضل جمعيت 
باش��د. يكي از موضوعات ديگر هم بيم��ه زنان خانه دار 
است. در حال حاضر حدود 22 ميليون زن خانه دار داريم 
كه اينها اصلي ترين نيروي فرزندآوري و فرزندپروري و 
اصلي ترين پايگاه تأمين نيروي انساني براي آينده كشور 
هستند، اما متأسفانه وقتي بيمه زنان خانه دار را مطرح 

مي كنيم، با بي مهري مواجه مي شويم. 
خب چرا؟ 

چون تعداد زياد است و دولت ها نه يك دولت و دو دولت، 
اغلب دولت ها معم��ولاً در اين زمينه منف��ي برخورد يا 
ضعيف عمل مي كنند، البته در دولت ش��هيد رئيسي ما 
موفق شديم قانون مرتبط با بيمه زنان روستايي و عشاير 
را اجرايي كنيم و اين افتخار دولت س��يزدهم و مجلس 
يازدهم بود و موجب شد قسمتي از بيمه زنان خانه داري 
كه همان بيمه زنان روس��تايي و عشايري است از سوی 
دولت سيزدهم اجرا شود. انتظار داريم دولت چهاردهم 
در ادامه اين رون��د حداقل ب��ه روش پلكاني گروه هايي 
از زن��ان خان��ه دار را آرام آرام تحت پوش��ش بيمه زنان 
خانه دار دربياورد. اين موض��وع خودش خيلي مي تواند 
به تثبيت سياس��ت هاي جمعيتي كمك كند. وقتي زن 
خانه دار خيالش از نظر بيمه راحت باشد هم مرد خانواده 
راحت تر فعاليت مي كند و هم مادر با خيال آسوده تر به 
فرزندآوري و فرزندپروري مي پ��ردازد و تكريم مادري و 
همسري اتفاق مي افتد. اين اقدام در حال حاضر مي تواند 
خيلي براي آينده كشور مؤثر باشد. دولت بايد الان براي 
اين اقدامات هزينه  كند. پنج شش سال  ديگر كه پنجره 
باروري ايرانيان بسته مي شود و آمار زنان در سن باروري 
يعني بين 15 تا 45س��ال كاهش يابد، هر چقدر هم كه 
هزينه كنيم و هر قدر تس��هيلات و مسكن و وام بدهيم 

ديگر فايده اي ندارد!
در خص�وص مش�وق هاي اقتص�ادي مانند 
وام هاي ازدواج و مسكن چطور، آيا پژوهشي 
درباره ميزان اثربخشي اين اقدامات در ميزان 

فرزندآوري انجام شده است؟
يكي ديگر از ن��كات تحق��ق وام هاي مس��كن و ازدواج 
و فرزندآوري اس��ت. ما در مجلس يازده��م وام ازدواج 
را تا هف��ت برابر ارتق��ا داديم، در مجل��س دوازدهم هم 
مي خواس��تيم اين روند را ادامه دهيم اما متأس��فانه با 

سردي دولت مواجه ش��ديم و عملًا امس��ال وام ازدواج 
چندان زياد نشده است. اين به نظر من يك ضايعه است 
كه ما نتواني��م از جوان��ان ب��ا وام ازدواج حمايت كنيم. 
موضوع ديگر تأمين مسكن و خانه مناسب است چراكه 
30 تا 70 درصد هزينه خانوار مسكن است. هزينه مسكن 
خانواده خيلي مهم است. بازخوردي كه ما از خانواده ها 
گرفتيم، اين بود كه تأمين زمين براي مسكن خانواده به 
خصوص خانواده هاي سه فرزند به بالا چقدر در افزايش 
تعداد فرزندان مؤثر بوده است، به طوري كه ما شاهد رشد 
2 تا 4 درصدي تولد فرزن��دان دوم به بعد يعني فرزندان 
س��وم، چهارم و پنجم بوده ايم. موضوع ديگر بسته هاي 
معيشتي اس��ت، يعني بسته هايي ش��امل وسيله هاي 
بهداشتي و كمك تغذيه مادر و كودك كه در قانون جواني 
جمعيت براي سه دهك پايين جامعه و مادران باردار و 
شيرده و داراي فرزندان زير پنج س��ال  گذاشته ايم. اين 
بسته ها براي رفع سوءتغذيه و تأمين كمك معيشتي براي 
خانواده هاي داراي چند فرزند و دهك هاي پايين بسيار 
كمك مي كند. اگر ما همه اين بسته ها را محقق كنيم، در 
كنار فرهنگ سازي، كار هنري، رسانه اي و تغيير نگرش 
جامعه از هزينه بودن فرزند به سرمايه بودن آن، مي توانيم 
بگوييم كاری پايه اي كرده ايم، البته سياس��ت هاي كلي 
جمعيت فقط قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت 
نيست، س��اير قوانين مربوط به تسهيل ازدواج جوانان و 
حتي قانون جهش توليد مس��كن، قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كس��ب و كار و س��اير قوانيني كه زمينه رشد 
اقتصاد و فرهنگ خان��واده را فراهم كنند، مي توانند به 

طور كلي در فرزندآوري مؤثر باشند. 
خان�م دكت�ر! همانط�ور ك�ه مي دانيد طي 
ماه ه�اي اخير با يكس�ري مش�كلاتي در 
اجراي قانون جواني جمعيت مواجه شديم. 
مثلًا لغو معافيت ماليات�ي از مزايايي مانند 
عائله مندي و حق اولاد براي بودجه 1404 

!
 بله اينها بي توجهي و بي مهري است! 
به عنوان يكي از نويس��ندگان اين 
قان��ون ع��رض مي كنم ك��ه اين 
قان��ون در يك س��ال  تم��ام و 
نزديك به 150جلسه فشرده 
و گاهی با برگزاري جلسات 
صبح ت��ا ش��ب و بس��يار 
طولاني با حضور مؤثرين، 
كارشناس��ان و نخبگان 
نوش��ته ش��د. قان��ون 
حماي��ت از خانواده و 

جواني جمعيت خيلي جامع الاطراف است، البته ممكن 
است ايراداتي هم داشته باش��د، ما قبول داريم، اما اگر 
مسئولان زودتر به سمت اجراي اين قانون نروند، اتفاقات 
بدي خواهد افتاد. مانند همين امسال كه  اجراي قانون 
نسبت به دولت سيزدهم كاهش پيدا و بلافاصله مواليد 
و ازدواج ه��م افت كرد. ما اگر بتواني��م تخفيف مالياتي 
يا معافيت مالياتي به خانواده ه��اي چندفرزند بدهيم، 
مطمئن باشيد تمايلات ش��ان براي افزايش فرزندآوري 
و ازدواج بيشتر مي شود. شك نكنيد اگر عائله مندي را 
هم به آقايان بدهيم و هم به خانم ها و دقيقاً عين قانون 
اجرايي ش��ود يا بحث افزايش وام ازدواج ك��ه قرار بود 
س��الانه انجام ش��ود يا بحث افزايش عائله مندي كه بنا 
بود سالانه انجام ش��ود، اتفاق بيفتد، مي تواند در رشد 
جمعيت بسيار اثرگذار باشد، اما بسياري از بندهاي اين 
قانون اجرايي نمي شود. به طور مثال بحث ماده27 قانون 
جواني جمعيت كه مربوط به پرسنل سلامت است خيلي 
جاها اجرا نمي شود. مثلًا خانم پزشك متخصص ما طرح 
مي رود و عملًا نمي تواند از مزاياي مادري اش بهره ببرد 
و مجبور اس��ت با كودك 25روزه سر كار برگردد! و اين 
قانون به خاطر كمبود پزش��ك خيل��ي وقت ها اجرايي 
نمي ش��ود يا مواد ديگر قانون را هم اگر نگاه كنيد. مثلًا 
در برخی ش��هرها بحث اهداي زمين به به خانواده هاي 
داراي س��ه فرزند به راحتی اجرا نمي شود. در حالي كه 
دستگاه هاي مس��ئول ترك فعل مي كنند، بنابراين قوه 
قضائيه باي��د پاي كار بياي��د چراكه ت��رك فعل برخي 
دستگاه ها مشهود است. ما با سازمان بازرسي كل كشور 
جلساتي داشتيم و به آنها گزارش داده ايم يا درباره بند 
خودرو به مادران داراي دو فرزند عملًا وزارت صمت اين 
بند را كنار گذاشته اس��ت. در حالي كه اين طرح بسيار 
خوبي بود؛ اينكه ما بخواهيم خودرو را از دست دلال ها 
و شركت هاي واس��طه اي خودرو دربياوريم؛ افرادي كه 
به راحتي مي رفتند س��هميه 2هزار و 2هزارو500تايي 
خودرو مي گرفتند و با ليزينگ خودش��ان با سود بسيار 
بيشتر مي فروختند و بعدها چقدر فساد از آن درآمد. آيا 
بهتر نيست ما خودرو را از اين ليزينگ ها بگيريم و به هر 
خانواده كه صاحب دو فرزند مي شود به مادر خودروي 
دولتي بدهيم؟ چرا دوس��تان در وزارتخانه ها كم كاري 
مي كنند؟ متأسفانه ش��اهد كم كارهايي در دستگاه ها 

هستيم و دل مان از اين كم كاري ها خيلي پر است. 
با عنايت به اينكه شما ناظر ستاد ملي جمعيت 
هستيد، كدام دستگاه ها يا ارگان ها در اجراي 

اين قانون عملكرد قابل قبولي داشته اند؟
خلاصه بگويم اين قانون 73بند دارد و به ازاي هر كدام 
از اين بندها مي توانم براي ش��ما يك روض��ه بخوانم! ما 
با چالش ه��اي زيادي ب��راي اجراي بند بن��د اين قانون 
مواجهيم، البته برخي از ارگان ه��ا و وزارتخانه ها قانون 
را خوب اجرا مي كنند. از س��پاه، بس��يج و حوزه علميه 
نيروهاي مسلح خيلي خوب وارد صحنه شده اند. وزارت 
بهداشت هم نسبت به ساير وزارتخانه ها عملكرد بهتري 
دارد و درك عمي��ق فاجعه جمعيتي، ب��ا آمارهايي كه 
خودش به دست مي آورد، كاملًا براي آقاي وزير و معاونان 
مشهود است و جلسات مس��تمري داريم. من به عنوان 
ناظر ستاد ملي جمعيت فعلًا وضعيت وزارت بهداشت را 
بهتر از بقيه مي دانم. هرچند آنجا هم به لحاظ ساختاري 
هنوز رگه هاي ذهني قانون تنظيم خانواده از دهه۶0 در 
ذهن مديران و كاركنان حوزه سلامت باقي مانده اما خدا 
را شكر تغيير رويه حاصل شده است. هنوز سرعت ما با 
آهنگ س��رعت كاهش جمعيت هماهنگ نيست و اين 
خيلي خطرناك اس��ت. ما در حالي به سمت سياهچاله 
جمعيتي، توقف رش��د و ريزش جمعي��ت مي رويم كه 
كشورهاي همسايه رشد دو تا سه برابري جمعيت دارند، 
بنابراين از لحاظ اقتصاد، امنيت، توليد، صادرات، دفاع، 
علم، فناوري، ورزش قهرماني و همه چيز ما به يك باره 

سقوط خواهيم كرد. 
به عنوان كس�ي كه در حوزه ن�گارش قانون 
جواني جمعيت، نظارت بر اج�راي آن و يك 
نماينده فع�ال در اين حوزه دس�تي بر آتش 
داش�ته ايد و رياس�ت فراكس�يون جمعيت 
مجلس شوراي اسلامي را هم بر عهده داريد، 
بهترين راهكار را براي نجات كشور از بحران 

جمعيت چه مي دانيد؟
 بهترين كار در ح��ال حاضر حمايت از زنان در س��نين 

باروري است. همه خانم ها چه شاغل و چه خانه دار بايد 
حمايت شوند، هر كدام متناسب با شرايط خودشان. ايجاد 
مهدكودك ها در محل كار، ايجاد مكان هاي دوستدار مادر 
و كودك، بوستان ها و پارك هاي مادر كودك، مكان هاي 
تربيتي، آموزش سبك زندگي ايراني- اسلامي، ازدواج 
در اوان جواني و كاهش فاصله سن ازدواج تا تولد اولين 
فرزند از مواردي است كه بايد اصلاح شود. در حال حاضر 
فاصله بين ازدواج تا تولد اولين فرزند 9/4 سال  است كه 
اين بازه بسيار طولاني طولاني است يا ما با افزايش سن 
ازدواج مواجهيم كه در دختران 24 و خرده اي و در پسرها 
29سال  به بالاست و در شهرهاي بزرگ و كلانشهرها اين 
رقم براي دختر خانم ها به 27س��ال  و براي پس��ران به 
32سال  مي رسد. افزايش سن ازدواج به اين معناست كه 
برخي از اين دختران و پسران يك دهه از سن باروري شان 
را از دست مي دهند و در آينده تمايل به فرزندخواهي هم 
از بين مي رود. طبق اس��ناد جنگ جمعيتي پنتاگون و 
ويكي ليكس قرار است از كشورهاي ديگر جمعيت وارد 
كشور ايران شود و اين پهنه سرزميني ما نمي تواند خالي 
از جمعيت بماند! آيا ايراني ها به اين فكر كرده اند كه دچار 
مهاجرپذيري از چندين كشور بشوند؟! اين مسئله چه 
پيامدهاي فرهنگي- اجتماعي و تمدني خطرناكي دارد! 
خواهش من اين است مردم و خصوصاً مسئولان برنامه ريز 

به اين موضوعات توجه داشته باشند. 
آيا بودجه لازم براي جمعيت داده مي شود؟ 
ظاهراً س�هم جمعيت از بودجه هم با كاهش 

مواجه بود، درست است؟
سهم ما از جي دي پي در حوزه جمعيت به جاي افزايش 
دائماً در حال كاهش است! در برخي كشورها كه با چالش 
جمعيت مواجه هستند بين 3 تا 4 درصد جي دي پي فقط 
براي رش��د جمعيت اختصاص داده شده اما در ايران در 
حد دهم درصد اس��ت! كه آن هم محقق نمي شود! تمام 
بودجه اي ك��ه در س��ال 1404 در تم��ام ارگان ها براي 
جمعيت ديده شده اس��ت 15 هزار ميليارد تومان است. 
آن هم در صورت تحقق! اين بودجه را وقتي نس��بت به 
بودجه كل كشور در نظر مي گيريم، مي بينيم كه بسيار 
ناچيز است و اين سؤال مطرح مي شود كه آيا براي يك 
ابربحران چنين بودجه اي را بايد در نظر بگيرند؟! وقتي ما 
در بحران بيفتيم، بحران جمعيت يك سياهچاله است و 
انتهايي ندارد و نمي توان از آن بيرون آمد. به محض اينكه 
ما وارد مرگ هاي سريالي شويم و تعداد دختران در سن 
باروري و ميزان ازدواج نرخ باروري نكاحي كاهش پيدا 

كند، ديگر نمي توانيم از اين چاله بيرون بياييم!
با توجه ب�ه اينكه طب�ق آمار اخي�ر وزارت 
بهداش�ت تع�داد موالي�د ما در س�ال1403 
نسبت به س�ال  قبل 80 هزار تولد كمتر شده 
اس�ت، چه وضعيتي را براي آينده جمعيتي 

كشور متصوريد؟
 بعد از ش��هادت آيت الله رئيس��ي كه فرداي روز جهاني 
جمعيت بود و اتفاقاتي كه در كشور رخ داد، ما عملًا شاهد 
افت اجراي قانون جمعيت بوديم. الان هم من در ستاد 
ملي جمعيت خدمت آقاي دكتر پزشكيان عرض كردم 
ما بايد اهميت و اعتبار ويژه اي به قانون جواني جمعيت 
بدهيم، البته ايشان ستاد ملي را برگزار كردند و دستورات 
خوبي در ستاد ملي صادر شد. ما از رئيس جمهور محترم 
مي خواهيم تخصي��ص بودجه هاي جوان��ي جمعيت را 
صددرصد بگذارد. بودجه جمعيت كه كم است، حداقل 
تخصي��ص صددرصد بخ��ورد و هم��ه وزارتخانه ها هم 
وظايف ش��ان را انجام دهند و به س��تاد ملي جمعيت و 

مجلس پاسخگو باشند. 
شما به ترك فعل ها اشاره داشتيد. مجلس با 
توجه به نقش نظارتي و مطالبه گري خودش 
در مواجهه با اين ترك فعل ه�ا چه اقداماتي 

داشته است؟
 داريم سامانه ناظران مجلس را به عنوان ناظر ملي جمعيت 
تقوي��ت مي كنيم كه برنام��ه اي براي تقوي��ت نظارت بر 
سياس��ت هاي كلي جمعي��ت و قانون جوان��ي جمعيت 
است. همچنين نشست هايي با ارگان هاي نظارت برگزار 
مي شود و دو هفته يك بار نشست هاي نظارتي با همراهي 
كميسيون فرهنگي، كميس��يون بهداشت و كميسيون 
اجتماعي در حال انجام است. علاوه بر اين جلسات مكرري 
با وزارتخانه ها داريم، حتي در كميس��يون بهداشت مثل 
مجلس يازدهم، دوباره كميته جمعيت را ايجاد كرده ايم 
و كميسيون فرهنگي هم كميته جمعيت دارد. همچنين 
در وزارتخانه ها ناظر معرفي كرده ايم. خود بنده هم علاوه 
بر ستاد ملي عضو ناظر جمعيت در ستاد هماهنگي جواني 
جمعيت وزارت بهداشت هس��تم كه اين هم از ابتكارات 
كميسيون بهداش��ت در دوره گذش��ته و در دوره جديد 
است. با اهتمام وزير، با شوراي معاونان و معاونان مرتبط 
مرتب جلسه داريم كه اينها مي تواند مؤثر باشد، اما انتظار 
داريم دستگاه قضايي و نظارتي بهتر ورود كنند. در حال 
حاضر كميسيون اصل90 برنامه هاي خوبي براي جواني 
جمعيت دارد و اخيراً هم گزارش��ي درب��اره وام ازدواج و 
فرزندآوري در صحن علني قرائت شد. ما در سه شنبه هاي 
نظارتي فرايندهاي نظارتي را انجام مي دهيم و هر شش 
ماه يك بار ستاد ملي مكلف اس��ت گزارش جامعي تهيه 
كند و هر جايي كه شكايت لازم دارد يا ترك فعل و نقص 
در اجراست،   به مراجع قضايي سپرده  شود. به طور نمونه 
در دوره قبلي ما از سازمان برنامه  و بودجه به قوه قضائيه 
شكايت كرديم، اما اين دوره فعلًا چون تازه شروع كرده اند 
براي ارتقاي بودجه كار مي كنيم و زير نظر داريم تا ببينيم 

ارگان ها چه مي كنند. 

بهترين راهكار جواني جمعيت حمايت از زنان در سنين باروري است
گفت وگوي »جوان« با رئيس فراكسيون جمعيت مجلس درباره سيماي جمعيتي كشور 

اگر مسئولان زودتر به سمت اجراي قانون جواني جمعيت نروند، اتفاقات بدي خواهد افتاد. 
مانند همين امسال كه اجراي قانون نسبت به دولت سيزدهم كاهش پيدا و بلافاصله مواليد و ازدواج هم افت كرد

زهرا چيذري 
   گفت وگو

م�ا نيازمن�د ارتق�اي كيفيت 
بارداري و سلامت مادر و جنين 
هس�تيم كه در قان�ون جواني 
جمعيت به خوبي به آن پرداخته 
شده اس�ت. س�امانه باروري 
س�الم، ارتق�اي فراينده�اي 
مامايي افزايش زايمان طبيعي، 
رايگان ش�دن آن، اختصاص 
مراك�ز زايمان ايمن ب�ه ازاي 
ه�ر شهرس�تان، حماي�ت از 
پرسنل حوزه سلامت دخيل در 
امر درمان ناباروري و مامايي، 
ارتق�اي ح�وزه متخصص�ان 
 PHD زنان و زايم�ان و تربيت
ناب�اروري و بيم�ه خدم�ات 
مامايي از جمله مواردي است 
كه در قان�ون جواني جمعيت 
ب�ه آن پرداخته ش�ده اس�ت

بهتري�ن كار در ح�ال حاض�ر حماي�ت 
از زنان در س�نين باروري اس�ت. همه 
خانم ها چه ش�اغل و چه خان�ه دار بايد 
حمايت ش�وند، هر ك�دام متناس�ب با 
شرايط خودش�ان. ايجاد مهدكودك ها 
در محل كار، ايجاد مكان هاي دوستدار 
مادر و ك�ودك، بوس�تان ها و پارك هاي 
مادر كودك، مكان هاي تربيتي، آموزش 
س�بك زندگ�ي ايران�ي- اس�لامي، 
ازدواج در اوان جوان�ي و كاهش فاصله 
س�ن ازدواج ت�ا تول�د اولي�ن فرزند از 
م�واردي اس�ت ك�ه بايد اصلاح ش�ود

سهم ما از جي دي پي در حوزه جمعيت 
به جاي افزايش دائم�اً در حال كاهش 
اس�ت! در برخي كش�ورها كه با چالش 
جمعيت مواجه هستند بين ۳ تا ۴ درصد 
جي دي پ�ي فقط ب�راي رش�د جمعيت 
اختص�اص داده ش�ده ام�ا در اي�ران 
در ح�د دهم درص�د اس�ت! ك�ه آن هم 
محقق نمي ش�ود! تمام بودج�ه اي كه 
در س�ال ۱۴۰۴ در تمام ارگان ها براي 
جمعيت ديده شده است ۱۵ هزار ميليارد 
تومان اس�ت. آن هم در صورت تحقق!
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